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محورهای طرح ساماندهی تجمعات چیست؟
پیش نویس طرح ساماندهی تجمعات مدت هاست در کمیسیون امور داخلی مجلس 
در دست بررسی است، اما جز یک سری کلیات همچنان خبری از جزئیات طرح ساماندهی 
تجمعات در راســتای اجرای اصل ۲۷ قانون اساسی نیست. در حالی که در دو ماه گذشته 
کشور درگیر اعتراضات بوده و چند سال اخیر هم این تجمعات اعتراضی روند رو به رشدی 
داشــته اند، انتظار می رود تلاش برای اجرای اصل ۲۷ قانون اساســی برای شنیدن صدای 
مردم و پاسخ گویی منطقی به خواسته های معترضان در اولویت قرار بگیرد. اما مجلس به 
کلی گویی بسنده کرده است. هرچند یک عضو هیئت رئیسه کمیسیون امور داخلی کشور و 
شوراها در مجلس گفته است: طرح مجلس در راستای ساماندهی تجمعات در کارگروهی 
ذیل کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در حال بررسی است. روح االله نجابت، نماینده 

مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی، در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت:
«طرح مجلس در راســتای اجرائی ســازی اصــل ۲۷ قانون اساســی در کارگروه ذیل 

 کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در حال بررسی است.
نحوه برگزاری اجتماع، حقوق و تکالیف برگزارکنندگان اجتماع و راهپیمایی، چگونگی 

برقراری نظم و تأمین امنیت، پوشش خبری و رسانه ای آن و همچنین جرم انگاری تخلف 
از مفاد قانون از جمله ابتکارات و نوآوری هایی است که در طرح نحوه برگزاری اجتماعات 
و راهپیمایی ها پیش بینی شــده و هم اکنون در کارگروه کمیســیون امور داخلی کشــور و 
شــوراها در حال بررســی و ارزیابی بیشتر اســت». پیش از این هم محمدصالح جوکار در 
گفت وگو با ایسنا با اشــاره به گام کمیسیون امور داخلی کشور و شورها برای فراهم کردن 
بستر مناسب برای شنیدن اعتراضات مردمی، بیان کرد: اصل ۲۷ قانون اساسی به برگزاری 
راهپیمایی ها و تجمعات بازمی گردد. بر اساس اصل ۲۷ قانون اساسی برگزاری اجتماعات 
و راهپیمایی هایی که مخل امنیت نبوده و در آن ســلاح حمل نمی شود، آزاد است. وی در 
ادامه اظهار کرد: ما تاکنون در این حوزه قانون مشخصی نداشته ایم و صرفا دستورالعمل ها 
یا ابلاغیه هایی برای تعیین ســازوکار برگزاری تجمعات تهیه شده است. اکنون طرحی در 
این زمینه روی میز کمیســیون امور داخلی کشــور و شوراهاســت. در این طرح سازوکار و 
عناوین برگزاری راهپیمایی ها و اجتماعات مشــخص شــده اســت. در این طرح مشخص 
شــده که افراد و گروه های مختلف چگونه می توانند درخواســت برگزاری تجمع کرده تا 

مطالبــات و اعتراضات خود را به یک موضوع مطــرح کنند. نماینده مردم یزد در مجلس 
شــورای اسلامی تصریح کرد: سازوکار برگزاری تجمعات اعتراضی کاملا در طرح مجلس 
مشــخص شده است. اجتماعات و راهپیمایی ها باید بدون سلاح باشد. از سوی دیگر نباید 
آرامش مردم را به هم بزنند. افراد از فرمانداری ها یا بخشداری ها برای برگزاری تجمعات 
درخواســت خواهند کرد؛ شعارهایی که قرار است در راهپیمایی مطرح شود کاملا شفاف 
می شــود. وی در ادامه تأکید کرد: هدف اصلی از این طرح این است که اعتراضات قانونی 
مردم از اغتشاشــات جدا شود. اگر کســی اعتراضی دارد باید بتواند در چارچوب قانون 
اعتــراض خود را مطرح کند. اکنون گروه های مختلف در مقابل مجلس تجمع کرده و 
اعتراض های خود را مطرح می کنند. نمایندگان نیز در جمع آنها حضور یافته و مطالبه 
آنها را می شنوند. امیدواریم با تصویب این طرح بتوانیم افرادی که مطالبه بحقی دارند 
و می خواهنــد آن را مطــرح کنند، از افرادی که ضد انقلاب بوده و به دنبال اغتشــاش 
هستند تفکیک کنیم. طرح مجلس سازوکار برگزاری تجمعات برای اصناف مختلف و 
آحاد مردم را در بر می گیرد. در همین رابطه دیگر عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی 

مجلس با بیان اینکه طرح ساماندهی تجمعات در کمیسیون مفتوح است، ادامه داد: 
این جلسات با حضور مسئولان ذی ربط برای رسیدن به طرحی که مورد اجماع همگان 
باشد ادامه خواهد یافت تا یک طرح جامع و کامل برای بررسی در جلسه علنی تقدیم 
هیئت رئیسه شود. علیرضا بیگی با تأکید بر اینکه باید این طرح در خانه احزاب و فضای 
دانشــگاهی مطرح و نظرات اخذ شود و لازم است درباره آن میزگردهایی برگزار شود و 
در نهایت محصول این نشســت ها و هم اندیشــی ها در طرح گنجانده شود و درباره آن 
در کمیســیون بحث و تبادل نظر شــود، گفت: ضروری اســت که این طرح مورد اتفاق 
نظر و اجماع همه فرهیختگان و اندیشمندان حوزه سیاست قرار بگیرد تا پس از طرح 
در مجلس و تبدیل شــدن به قانون دچار مشکل نشــویم. با توجه به این گزارش هنوز 
مشخص نیست در نهایت این طرح چگونه قراراست تدوین و اجرا شود که مانع تحقق 
اهداف نهایی قانون گذار قانونی اساســی نباشــد، زیرا اصــل ۲۷ آزادی تجمعات را به 
رســمیت شناخته اما این اصل در عمل با تفســیرهای مختلف هرگز به معنای واقعی 

اجرا نشده است.
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 گزارش آژانس
خبرگــزاری رویترز ادعا کرد گزارش محرمانه آژانــس بین المللی انرژی اتمی 
که آن را روز پنجشــنبه رؤیت کرده نشــان می دهد ایران با سفر مقامات دیده بان 
هسته ای ســازمان ملل به ایران در ماه جاری برای پاسخ گویی به سؤالات آژانس 
و شــورای حکام درباره ذرات اورانیوم کشف شــده در سه محل در ایران موافقت 
کرده اســت. در یکی از دو گزارش محرمانه که پیش از نشســت شــورای حکام 
منتشــر شده، آمده اســت: «رافائل گروسی، مدیرکل آژانس پیشــنهاد ایران برای  
نشســتی فنی با مقامات ارشــد آژانس در تهران و پیش از پایــان این ماه را مورد 
توجه قرار داده، اما تأکید می کند که این نشســت باید بر شفاف سازی و حل وفصل 
مؤثر مسائل معطوف باشد». این گزارش می افزاید: «آژانس انتظار دارد درباره این 
مسائل پاسخ های موثق فنی دریافت کند، همچنین می خواهد به محل ها و مواد 

دسترسی داشته باشد و بتواند نمونه برداری انجام دهد».
بر اساس گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی که به مشاهده رویترز رسیده، 
جمهوری اســلامی موافقت کرده مقام های ایــن نهاد در ماه جاری میلادی برای 
دریافت پاســخ در زمینه ســؤالات معطل مانده آژانس به ایران ســفر کنند. طبق 
این گزارش، مقام های آژانس به دنبال توضیح ایران درباره بقایای مواد هسته ای 
مشــکوک در سه ســایت هســته ای ایران هســتند. رویترز ادعا کرد در یکی از دو 
گزارش محرمانه ای که آژانس پنجشــنبه برای کشورهای عضو ارسال کرد، آمده 
اســت: «آژانس مجددا به ایران تأکید کرده که در این نشست انتظار دارد از ایران 
توضیحات فنی معتبری در مورد موضوعاتی ازجمله دسترسی به اماکن و مواد و 

همچنین نمونه برداری در صورت لزوم دریافت کند».
علاوه بر این، گزارش دیگر آژانس که روز پنجشــنبه منتشــر شــده و رویترز آن 
را رؤیت کرده، نشــان می دهد که ذخایر اورانیوم  غنی شــده ایران به مقدار کمی 
کاهش پیــدا کرده و از حدود ۲۶۷ کیلوگرم به مقدار تخمینی ۳,۶۷۳٫۷ کیلوگرم 
کاهش پیدا کرده که هنوز فراتر از مقدار ۲۰۲٫۸ کیلوگرم مجاز در توافق هسته ای 
اســت. طبق این گزارش، ذخایر اورانیوم غنی شــده ایران با خلوص ۶۰ درصد که 
نزدیک به خلوص ۹۰ درصدی حد تســلیحاتی است، ۶٫۷ کیلوگرم افزایش داشته 

و بیشتر از ۶۲ کیلوگرم شده است.
سرفصل تازه ای به نام موشک بالستیک هایپرسونیک ایرانی

در میانه ادعاهای گروسی علیه تهران، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در سرفصل جدیدی عنوان کرد ساخت موشک بالستیک هایپرسونیک توسط ایران 

نگرانی ها نســبت به برنامه هسته ای این کشور را تشدید می کند. پنجشنبه گذشته 
بود که گروسی در حاشیه کنفرانس آب وهوایی در شرم الشیخ مصر در گفت گو با 
خبرگزاری فرانسه نسبت به توسعه توان موشکی ایران ابراز نگرانی کرد. مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی مدعی شــد اعلام ایران مبنی بر ســاخت موشک 
بالســتیک هایپرســونیک نگرانی ها درباره برنامه هســته ای این کشــور را تشدید 
می کنــد. وی در ادامه ادعاهای خود بیان کرد: «ما شــاهد هســتیم که تمام این 
اعلام های ایران نگرانی ها و توجهات عمومی نسبت به برنامه هسته ای این کشور 

را افزایش می دهد».
در کنار آن واشــنگتن هم به این موضوع واکنش نشان داد. یکی از سخنگویان 
وزارت دفــاع آمریکا در مصاحبــه ای با فاکس نیوز گفت: «پنتاگــون از گزارش ها 
درباره دستیابی ایران به موشک های هایپرسونیک مطلع است، اما به آن به دیده 
شــک می نگرد». این مقام پنتاگون تصریح کرد: «مانند همیشــه ما از افشاسازی 
گزارش های اطلاعاتی و ارزیابی ها درخصوص چنین موضوعات حساســی پرهیز 
می کنیم. ما همچنان نظارت دقیق بر توســعه و اشــاعه موشک های پیشرفته و 
فناوری های وابســته به آن توســط ایران را ادامه خواهیم داد». این مقام نظامی 
آمریکایــی اضافه کرد: «ایالات متحده بــه توانایی خود برای مهار و دفاع در برابر 
تمامــی تهدیدهــا از جانب ایران اطمینان دارد و با متحدان و شــریکانش در این 
راســتا همکاری خواهد کرد. ما از ایران می خواهیم تنش ها در منطقه را کاهش 

دهد».
ســردار حاجی زاده، فرمانده نیروی هوافضای ســپاه صبح پنجشنبه از ساخت 
موشک بالستیک هایپرسونیک پیشرفته خبر داد که قادر است از سامانه های دفاع 
هوایی پیشــرفته عبور کند. وی افزود: «این موشک سرعت بالایی دارد و در جو و 
خارج از جو می تواند  مانور دهد». ســردار حاجی زاده تصریح کرد: «این موشــک 
جدید از همه ســامانه های سپر موشکی عبور می کند و فکر نمی کنم تا ده ها سال 
بعد هم فناوری ای پیدا شــود که بتواند با آن مقابله کند. این موشک سامانه های 
ضد موشــکی دشــمن را هدف قرار می دهد و یک جهش بزرگ نســلی در حوزه 
موشکی است». موشک های هایپرسونیک علاوه بر آنکه قادر به پرواز با پنج برابر 
سرعت صوت (ســه هزارو ۸۰۰ مایل در ساعت) هســتند، می توانند با طی کردن 

مسیرهای پیچیده، رهگیری شان را دشوار کنند.
قطع نامه جدیدی علیه ایران در راه است؟

ایران هنوز اطلاعات جدیدی در این باره ارائه نداده اســت؛ اگرچه پیشــنهاد آن 

پیش از جلســه هفته بعد شــورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی مطرح 
شده است که به گفته دیپلمات ها، انتظار می رود قدرت های غربی در این نشست 
تلاش کنند قطع نامه ای علیه ایران صادر کنند که خواســتار همکاری ایران در این 

زمینه باشد.
بخشــی از گزارش پنجشــنبه گذشــته آژانس به دور جدید همکاری ایران با 
ایــن نهاد (آژانس بین الملل انرژی اتمی) و پیشــنهادهای تــازه تهران برای حل 
اختلافات اختصاص داشــت. بســیاری از دیپلمات ها این پیشنهاد ایران را تلاشی 
بــرای کاهش حمایت از صدور قطع نامه ای می دانند که مشــابه آن در ماه ژوئن 
صادر شد، اگرچه بدون پیشرفتی محسوس، احتمال اینکه این اقدام تهران بتواند 
مانع از انتقاد رســمی شورای حکام شود، کم است. در همین رابطه یک دیپلمات 
ارشــد روز پنجشنبه به نشــریه پولیتیکو گفت: «احتمالا در نشســت هفته آینده 
شــورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی در وین، قطع نامه  ای انتقادی علیه 
ایران به دلیل عدم همکاری مناسب با آژانس تصویب خواهد شد»؛ با این حال این 
مقام اروپایی اذعان کرد هنوز هیچ تصمیم قطعی در این زمینه گرفته نشده است. 
این دیپلمات غربی که به شــرط عدم افشای نام با پایگاه پولیتیکو گفت وگو کرده، 
ایران را به عدم همکاری با نهاد دیده بان هســته ای ســازمان ملل متحد متهم و 
تأکید کرد: «زمان زیادی گذشته بدون اینکه پیشرفتی حاصل شود. چه کار دیگری 
می توان انجــام داد؟». پولیتیکو نوشــت: «دیپلمات مورد نظــر تأکید کرده هیچ 
تصمیمی قطعی درباره چنین قطع نامه ای گرفته نشــده و هیچ متن پیش نویسی 

هم میان اعضای شورای حکام آژانس توزیع نشده است».
یک دیپلمات ارشــد دیگر در این باره گفت: «آژانس امیدوار اســت نشســت با 
مقامات ایرانی آغاز روندی برای رســیدن به پاســخ های لازم باشــد، اما پیشرفت 
ملموس هم باید در خود این نشست انجام شود». این دیپلمات در ادامه در پاسخ 
به ســؤالی درباره نشست آتی مقامات ایران و آژانس گفت: «الگویی که ایران در 
پیش  می گیرد، همیشــه شبیه هم اســت. هر بار موقع جلسه شورای حکام، آنها 

دقیقا پیش از جلسه می خواهند کاری انجام بدهند».
دیپلمات هــای دیگری مدعی شــده اند که انگلیس، فرانســه، آلمان و آمریکا 
ســعی دارند در شــورای حکام، قطع نامه دیگری علیه ایران صادر کنند. یکی از 
دیپلمات ها مدعی شــد که احتمال ندارد پیشــنهادات اخیر ایران تغییری در این 
موضــع ایجاد کند. به گفته ایــن دیپلمات، آخرین قطع نامه حمایت بیشــتری را 
نســبت به قطع نامه ژوئن جلب خواهد کرد و با توجه به «تداوم پایبندی نکردن» 

ایران، ســخت گیرانه تر خواهد بود. دو دیپلمات دیگر نیز گفته اند آمریکا، انگلیس، 
فرانســه و آلمان دوشــنبه هفته جاری و پیش از نشست شورای حکام در پاریس 

در این باره گفت وگو خواهند کرد.
پیرو این ادعاها و گمانه زنی های دیپلمات های اروپایی، ند پرایس، ســخنگوی 
وزارت امور خارجه آمریکا، در یک  نشســت خبری که مشروح آن در وبگاه وزارت 
امور خارجه این کشور منتشر شده است، در پاسخ به این سؤال که آیا تأیید می کند 
رابرت مالی، نماینده ویژه آمریکا در امور ایران، با دیپلمات های انگلیس، فرانسه و 
آلمان (تروئیکای اروپا) در پاریس و پیش از برگزاری جلســه شورای حکام درباره 
ایران دیــدار و گفت وگو خواهد کرد، گفت: «الان نمی توانم دیداری توســط او را 
تأیید کنم، اما همان طور که می دانید، راب و تیم او به طور مرتب در حال گفت وگو 

و رایزنی با شرکای اروپایی مان به ویژه تروئیکای اروپا بوده اند».
پرایس ادامه داد: «اگر قرار باشــد دیدار یا سفری انجام شود، اعلام می کنیم». 
پرایس در پاســخ به سؤالی درباره ادعای خبرگزاری رویترز با استناد به دو گزارش 
محرمانه آژانس بین المللی انرژی اتمی، مبنی بر افزایش ذخایر اورانیوم غنی شده 
ایــران، گفت: «چیز زیادی نمی توانم در این باره بگویم؛ چون در جایگاهی نیســتم 
که درباره جزئیات گزارشــی که هنوز علنی نشــده اســت، اظهار نظــر کنم. اما از 
ایــن گزارش مطلعیــم». او افزود: «ما به وضوح گفته ایم که از اســتقلال آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی حمایــت می کنیم. همچنین درباره اینکه پیشــرفتی در 
شفاف ســازی و حل وفصل مســائل پادمانی باقی مانده ایران انجام نشــده است، 
نگرانی مان را اعلام می کنیم. ایران باید به موجب تعهدات قانونی اش ذیل معاده 

ان پی تی و توافق جامع پادمانی اش به سؤالات آژانس پاسخ بدهد».
ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا با وجود آنکه مقامات ایران بارها اعلام 
کرده اند تهران به دور از پرونده ســازی های سیاســی علیه برنامه هسته ای ایران، 
آماده همکاری های لازم با آژانس بر سر مسائل پادمانی است، مدعی شد: «آنچه 
در عوض از ســوی ایران شاهدش بوده ایم، فقط وقت کشی بوده است. ما از ایران 
می خواهیــم در تحقیقات پادمانی آژانس بین المللی انرژی اتمی همکاری کامل 
را بــه عمل بیاورد تا آژانــس اطمینان بیابد وجود تمام مواد هســته ای در ایران 
منطبق با شــرایط پادمانی است». پرایس در ادامه با تکرار ادعاهای دولت آمریکا 
درباره فعالیت های هســته ای ایران گفت: «ایران از می  ۲۰۱۸ پیشــرفت هایی در 
برنامه هســته ای اش داشــته که پیش از آن تحت برجام ممنوع می بود. مسلما 

توسعه برنامه هسته ای ایران برای ما نگران کننده است».

«شرق» از مذاکرات ایران و آژانس گزارش می دهد

گروسی در راه تهران!
قطع نامه ای جدید صادر خواهد شد؟

 شرق: تهران با اعزام یک هیئت به وین و آغاز گفت وگوها خواهان رفع اختلاف نظرها با آژانس بین المللی انرژی اتمی بود. اما دور جدید مذاکرات ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی با هدف برون رفت 
مذاکرات از بن بست کنونی بدون نتیجه و خروجی ملموسی در حالی پایان یافت که به ادعای رافائل گروسی این مذاکرات کماکان ادامه پیدا خواهد کرد. آن گونه که مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
ادعا کرد، ایران در نشســت اخیر وین چیز جدیدی برای پیشبرد مذاکرات و حل اختلافات ارائه نکرده است. با این حال گروسی تأکید داشت که گفت و گوها با تهران در هفته های آتی ادامه خواهد یافت. 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی شامگاه چهارشنبه گذشته در حاشیه کنفرانس آب وهوایی در شرم الشیخ مصر در گفت وگو با خبرگزاری رویترز بار دیگر ادعاهای خود علیه جمهوری اسلامی ایران را 
تکرار کرد و در این باره گفت: «آنها (ایران) هیچ چیز جدیدی با خود نیاورده بودند. ما در چند هفته آینده، در سطح فنی به طور مجدد در ایران دیدار خواهیم داشت». بنا بر گزارش رویترز، مدیرکل آژانس 
اتمی با اشــاره به گزارش فصلی آتی دیده بان هســته ای سازمان ملل درباره ایران افزود: «بر کسی پوشیده نیست که ما به نتایج ملموســی دست نیافتیم. ما فرصتی برای تعامل دوباره جهت ادامه دادن 
همکاری ها داریم اما این، بعد از گزارش های من اتفاق خواهد افتاد». در مقابل آنچه گروسی مطرح کرده است، محمد اسلامی رئیس سازمان انررژی اتمی دولت سیزدهم پیش تر با رد این ادعا تأکید کرده 

بود که جمهوری اسلامی ایران به سؤالات آژانس اتمی پاسخ دقیق داده است، اما آنها بر مبنای اطلاعات دریافتی از دشمنان ایران گزارش های خود را ارائه می دهند.

معصومه معظمــی: با وجــود اینکــه مجلس یازدهمی ها وعده 
داده بودند در صورتی که پایشــان به بهارســتان باز شــود، طرح 
شــفافیت آرای نمایندگان را بــرای جلوگیــری از باند بازی ها به 
نتیجــه می رســانند، اما با جدی شــدن این مطالبــه عمومی، در 
صحــن علنی بــه آن رأی ندادند و مدعی شــدند قصد دارند این 
شــفافیت را به جــای صِرف مجلــس، در همه قــوا و نهادهای 
اجرائی به نمایش بگذارند. از این رو طرح «شفافیت قوای سه گانه 
و دســتگاه های اجرائی و ســایر نهادها» را به تصویب رساندند . 
اما پس از بارها رفت و آمد این طرح به شــورای نگهبان و اصلاح 
ایرادات شــورا، همچنان این طرح با مخالفت هیئت عالی مجمع 
تشــخیص مصلحت مواجه اســت. این در  حالی است که احمد 
علیرضا بیگی، عضو کمیســیون شــوراها و امور داخلی مجلس، 
به «شــرق» گفت که شورای نگهبان و مجمع تشخیص بر اساس 
مصوبــات و آیین نامه هــای خــود جلساتشــان را اداره می کنند 
و مجلس طبــق قانون نمی توانــد برای شــفافیت در نوع اداره 
جلسات آنها مصوبه ای داشته باشد! او همچنین علم کردن طرح 
شــفافیت ســایر قوا و نهادهای اجرائی به جای طرح شــفافیتی 
مجلــس را «فرار نمایندگان از پاســخ گویی به مردم» دانســت و 
گفت نهادهای اجرائی معذوریت هایی برای شــفافیت دارند، اما 

مجلس از جنس مردم است و چنین معذوریت هایی ندارد و نباید 
از شفافیت بترسد.

نباید شفافیت مجلس را به شفافیت در سایر نهادها گره بزنیم
احمد علیرضا بیگــی، نماینده مردم تبریــز در مجلس درباره 
طرح شفافیت گفت: «در طرح شفافیت یک مغلطه اتفاق افتاد. 
مجلس یازدهم قبل از تشکیل، شعار شفافیت مجلس را داد که 
به  واسطه فقدان فعالیت های حزبی و نبود احزاب دارای اصالت، 
برای اینکــه جلوی برخی بده بســتان ها و باندبازی هــا را بگیرد، 
شفافیت را به عنوان شــعار انتخاباتی خود انتخاب کرد. در عمل 
هم به دلیل نبود حزب واقعی در کشور این موضوع مورد اختلاف 
قرار گرفت». این عضو کمیســیون شوراها و امور داخلی مجلس 
در توضیح دلیل کنارگذاشته شــدن طرح شفافیت آرای نمایندگان 
برخلاف وعده های داده شــده بیان کرد: «وقتی قضیه جدی شد و 
مردم مطالبه گر شفافیت شــدند، مجلس احساس کرد چرا فقط 
شــفافیت شــامل حال من شــود و به عنوان یک گریز از شعاری 
که مطرح کرده بود، دامنه شــفافیت را وســیع تر کرد. درحالی که 
اگر معتقدیم شفافیت خوب اســت، نباید شفافیت مجلس را به 
شــفافیت در ســایر قوا و نهادها منوط می کردیم». نماینده مردم 
تبریز در مجلس ادامه داد: «مجلــس برای اینکه از این موضوع 

عبور کند، تلاش کرد دامنه شفافیت  را وسیع کند و همه قوا را در 
آن دخیل کند، اما این اقدام با ایراداتی مواجه شد».

علیرضابیگــی در توضیح این ایرادات گفت: «اداره جلســات 
مجمــع تشــخیص مصلحــت نظــام و شــورای نگهبــان تابع 
آیین نامه هایی اســت که خودشان مصوب می کنند، پس مجلس 

نمی تواند برای آنها تعیین تکلیف کند».
سروکله مدعی جدیدی در بحث شفافیت قوا پیدا شد

علیرضا بیگی ادامه داد: «اینجا تعارض پیش آمد و در پاره ای 
موضوعــات در مجلس بر اصلاح نظرات شــورای نگهبان گردن 
نهادیم، اما مدعی دیگری در مجمع تشخیص تحت عنوان هیئت 
عالی نظارت پیدا شــد که در این باره ایرادتراشی کرد». این نماینده 
مجلس تأکید کرد: «مجمع تشخیص وظیفه دارد در مواقعی که 
اختلاف نظری بین مجلس و شــورای نگهبان پیش می آید، ورود 
کند؛ اما بخشــی از مجمع تشــخیص هم به عنــوان هیئت عالی 
نظارت فعال شــده کــه در تأیید مصوبــات مجلس صاحب حق 

شناخته شده است».
این نماینده مــردم تبریز افزود: «در مواقعی که نظر شــورای 
نگهبان را به دســت آورده ایم، نظر هیئت عالی تأمین نمی شــود. 
هر وقــت هم نظر هیئت عالی را به دســت آورده ایم، نظر مجمع 

تشــخیص به دســت نیامده اســت؛ بنابراین منجر به این تناقض 
شده است». او تأکید کرد: «در پاره ای موضوعات هم هیئت عالی 
اســت که موضوعات اصلی و اساسی را که حتی شورای نگهبان 
تأیید کرده اســت، نمی پذیرد». علیرضا بیگــی با بیان اینکه «برای 
اختلاف نظــر بین مجمع تشــخیص و مجلــس داوری پیش بینی 
نشده است، گفت: «در اختلاف نظر بین شورای نگهبان و مجلس 
مجمع تشــخیص داور است؛ اما در اختلاف بین مجلس و هیئت 
عالی داوری وجود ندارد. البته رهبری هیئتی را تشــکیل داده اند 
که به اختلافات بین قوا رســیدگی می کند،  ولی اینجا اختلاف بین 

قوا نیست».
او با اشاره به محل اختلاف مجلس و مجمع تشخیص درباره 
این طرح اضافه کرد:  «در مــواردی هم که موضوع اختلافی بین 
شــورای نگهبان و مجلس وجود دارد و بــه مجمع ارجاع داده 
می شــود، باید جلســات علنی برگزار شــود. مجلس اصرار دارد 
که مردم بدانند مثلا چرا مجمع تشــخیص فلان موضوع را قبول 
کــرد یا قبول نکرد، رأی داد یا رأی نداد؛ اما مجمع تشــخیص این 

شفافیت را نمی پذیرد و همین مسئله محل اختلاف است».
این عضو کمیسیون شــوراها و امور داخلی کشور در پاسخ به 
این ســؤال که با منتفی شدن طرح شــفافت مجلس، سرنوشت 

طرح شفافیت قوا و نهادهای اجرائی که با مخالفت هایی روبه رو 
است، بالاخره چه می شــود؟ گفت: «این اختلاف نظر با این شیوه 
راه به جایی نمی برد. هم هیئت عالی مجمع تشخیص از نظرات 
خودش در این باره عــدول نمی کند و هم مجلس از مصوبه خود 
کوتاه نمی آید؛ بنابراین باید یک مرجع بالاتر در این میان حکمیت 
کند». این نماینده مجلس با گریزی به گذشــته طرح شــفافیت، 
تصریــح کرد: «طبق بــاوری که در جامعه وجــود دارد، مجلس 
برای اینکه شــفافیت فقط در قبال خودش اعمال نشود که البته 
اســتدلال درستی نبود، آن را به شفافیت بین همه قوا و نهادهای 
اجرائی تســری دارد. این اقــدام مجلس برای فرار از پاســخ به 
جامعه بود؛ چرا که انجام یک کار خیر را به کاری دیگر گره زده ایم. 
در حالی که مجلس می توانست شفافیت را از خودش شروع کند، 

بعد سراغ سایر قوا و نهادها برود».
ایــن نماینــده دو دوره مجلس با بیان اینکــه «مجلس چون 
از جنس مردم اســت، نباید چیزی پنهان از مردم داشــته باشد»، 
بیان کرد: «دســتگاه های دولتی معذوریت هایــی دارند و ترجیح 
می دهند پایبند به شفافیت نباشند،  اما مجلس چنین عذری ندارد 
و از جنس خود مردم است. مگر اینکه شائبه دیگری وجود داشته 

باشد که قابل توجیه نیست».

احمد علیرضا بیگی، عضو کمیسیون شوراها در انتقاد از گره زدن طرح شفافیت مجلس به سایر قوا:
مجلس از جنس مردم است و نباید از شفافیت بترسد
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